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Paplašināšanās 

 

1. Vispārīgā kompetence, apņemšanās darboties Eiropas labā un neatkarība 

Kādi jūsu personiskās kvalifikācijas un pieredzes aspekti ir svarīgākie kļūšanai par komisāri un vispārīgo Eiropas 

interešu virzīšanai, it sevišķi jūsu potenciālās atbildības jomā? Kāds būs jūsu pienesums Komisijas politisko 

vadlīniju īstenošanā? Kā jūs veicināsiet un īstenosiet dzimumu jautājuma integrēšanu visās jomās, kas ietilpst jūsu 

portfelī? Kā jūs integrēsiet jauniešus savas atbildības jomās? 

Kādas garantijas varat dot Parlamentam, ka darbosieties neatkarīgi; kā nodrošināsiet, ka neviena no darbībām, 

ko esat veikusi, veicat vai veiksiet, nemetīs ne mazāko ēnu pār jūsu darbību Komisijā? 

Mana darba un personīgās dzīves pieredze, mana patiesā motivācija un mana pilnīgā gatavība strādāt Eiropas 

Savienības labā ir pamatā manai kvalifikācijai kā nākamajai komisārei paplašināšanās jautājumos.  

 

Man ir 35 gadu ilga veiksmīga vadības pieredze dažādās politiskās, pilsoniskās sabiedrības un privātā sektora 

lomās. Esmu saņēmusi vairākas balvas un goda zīmes par darbu vēstnieces amatā (2016. gada vēstnieks Vācijā un 

Vācijas Federatīvās Republikas ordeņa “Par nopelniem” Lielais krusts) par sekmīgu mācību vadīšanu līderības un 

komunikāciju jomā. 

 

Mana profesionālā darbība vienmēr ir bijusi cieši saistīta ar Eiropas vērtībām, brīvību un demokrātiju, taisnīgumu, 

iekļautību un dzimumu līdztiesību. Mana personīgā pārliecība sakņojas vērtībās, kuras man tika ieaudzinātas jau 

bērnībā. Mūsu ģimenes vērtību pamatā bija un mūsu iesaisti vietējā kopienā vadīja savstarpēja cieņa un cieņa pret 

citiem, kā arī personiskā atbildība.  

 

Kad biju Valdības Komunikācijas biroja direktores un valdības runaspersonas amatā, mēs sākām plašu kampaņu 

“Mājas Eiropā” (Home in Europe), lai atbalstītu Slovēnijas integrāciju ES. Ar šo saukli mēs paudām, ka vienmēr 

esam jutušies kā eiropieši un ka, oficiāli pievienojoties ES, Eiropa mums kļūtu par to, pēc kā jau sen bijām 

ilgojušies: par mūsu Eiropas mājām.  

 

Mana lielā interese un iesaiste attiecībā uz Eiropas integrāciju turpinājās arī tad, kad biju Slovēnijas Tirdzniecības 

un rūpniecības kameras priekšsēdētāja vietniece, un es atbalstīju savas valsts pievienošanos ES, palīdzot tās 

uzņēmumiem sagatavoties ES iekšējam tirgum.  

 

Esmu arī pierādījusi savas prasmes sekmīgi popularizēt Eiropas vērtības un idejas septiņus gadus ilgā vēstnieces 

amatā Vācijā un Šveicē. Strādājot Berlīnē, biju cieši iesaistīta Berlīnes procesā – tā bija platforma, lai palielinātu 

sadarbību starp tā saukto Rietumbalkānu sešinieku.  

 

Tā kā esmu personīgi izjutusi priekšrocības, ko sniedz kļūšana par Eiropas pilsoni, saprotu arī to valstu pilsoņu 

vēlmi, kurām ir ES perspektīva, pievienoties Eiropas ģimenei, kā arī sarežģītos iekšējos procesus, kas valstīm 

jāiziet un jāpieņem, lai kļūtu par pilntiesīgām ES dalībvalstīm. 

 

Manuprāt, visa pamatā ir ES vērtības un mērķi, kas izklāstīti Līgumā par Eiropas Savienību un Līgumā par Eiropas 

Savienības darbību. Saskaņā ar ES mērķiem es vienmēr strādāšu iedzīvotāju labklājības labā, cīnīšos pret sociālo 

atstumtību un diskrimināciju, strādāšu, lai panāktu ilgtspējīgu attīstību, kurā nekad netiek aizmirsti cilvēki, un 

cienīšu bagātīgo kultūru un valodu daudzveidību, kuras sakarā esmu ļoti lepna, ka slovēņu valoda ir viena no 24 

ES oficiālajām valodām! 
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Mana personīgā un profesionālā pieredze apliecina manu neatkarību, godīgumu un lojalitāti mūsu vērtībām. Visu 

savu karjeru – no neatkarīgas žurnālistes valsts un starptautiskajos plašsaziņas līdzekļos līdz diplomātijai un 

iesaistei privātajā sektorā – esmu veidojusi uz savas godprātības, lojalitātes un neatkarības pamata. Es arī turpmāk 

palikšu uzticīga šai pārliecībai, ja man būs iespēja uzņemties komisāres pienākumus, un likšu lietā savu 

kompetenci un apņemšanos Eiropas Savienības un visu tās pilsoņu labā. 

 

Ja mani apstiprinās paplašināšanās komisāres amatā, es uzskatīšu par savu personīgo pienākumu izmantot 

atjaunoto impulsu saistībā ar paplašināšanos, ko apliecina ievēlētās Komisijas priekšsēdētājas Urzulas fon der 

Leienas politiskās pamatnostādnes un Stratēģiskā programma 2024.–2029. gadam, par ko Eiropadome vienojās 

27. jūnijā. Es pilnībā piekrītu principam, ka paplašināšanās ir uz nopelniem balstīts process, kura ātrumu nosaka 

katras valsts sasniegtais progress, sākot ar reformām pamata jautājumos. Dalību nevar panākt ne ar kādiem 

īsceļiem, un es centīšos nodrošināt, lai attieksme pret katru kandidātvalsti un potenciālo kandidātvalsti būtu 

taisnīga un valstis tiktu vērtētas saskaņā ar vieniem un tiem pašiem kritērijiem, bet progress tiktu noteikts atkarībā 

no katras valsts individuālajiem nopelniem. Tas nozīmē, ka es ar vienlīdzīgu rūpību apsvēršu visas paplašināšanās 

valstis, kurām ir kopīga ES perspektīva.  

 

Kopā ar Augsto pārstāvi/priekšsēdētāja vietnieci es vadīšu pastāvīgu un ilgtspējīgu atbalsta sniegšanu Ukrainai. 

Es stratēģiski izmantošu visas Pirmspievienošanās palīdzības instrumenta, Ukrainas mehānisma un Izaugsmes 

plāna Rietumbalkāniem sniegtās iespējas. Es iesaistīšos reģionālajā integrācijā, labu kaimiņattiecību veidošanā un 

samierināšanā, kā arī sniegšu palīdzību divpusējo strīdu risināšanā. 

 

Saskaņā ar savu pilnvarojuma vēstuli es vadīšu tādas komunikācijas stratēģijas sagatavošanu, kurā būtu jāpievēršas 

pilsoņiem un ieinteresētajām personām kandidātvalstīs un pašā ES, galveno uzmanību pievēršot skaidras 

informācijas sniegšanai par paplašināšanās politikas un pievienošanās procesa mērķiem un uzdevumiem.  

 

Esmu gatava kolēģijā strādāt kopā ar kolēģiem, sagatavojot pirmspaplašināšanās politikas pārskatus un daudzgadu 

finanšu shēmu, sniedzot ieguldījumu plašākā un vērienīgā reformu programmā, lai ES būtu gatava paplašināšanai.  

 

Krievijas notiekošais agresijas karš pret Ukrainu ir neprovocēts, nepamatots un nelikumīgs uzbrukums suverēnai 

nācijai un tās teritoriālajai integritātei un tiesībām uz pašnoteikšanos. Ukraina katru dienu cīnās par mūsu brīvību, 

un es apņemos strādāt arī tās brīvības labā, tostarp iesaistoties tās pievienošanās procesā ES.   

Savā pilnvarojuma vēstulē es norādīju, ka vadīšu Komisijas nepārtraukto un ilgstošo atbalstu Ukrainai – esmu 

stingri apņēmusies to darīt, pamatojoties uz līdz šim Ukrainai sniegto nepieredzēto atbalstu. Lai to panāktu, mums 

būs jāturpina sasaistīt finansiālo atbalstu atveseļošanai ar reformām, kas vajadzīgas, lai paceltu Ukrainas 

ekonomiku un palīdzētu tai virzīties uz pievienošanos.  

 

Mēs turpināsim atbalstīt Ukrainu, īstenojot Ukrainas mehānismu un reformas, kas saistītas ar Ukrainas plānu, kā 

arī strādāsim pie Ukrainas atjaunošanas sadarbībā ar mūsu partneriem un izmantojot Ukrainas līdzekļu devēju 

platformu.   

 

Ņemot vērā atbalsta mērogu un tvērumu būtiskās nenoteiktības apstākļos, es uzstāšu uz to, lai tiktu saglabāts ļoti 

augstais kontroles, pārskatatbildības un pārredzamības līmenis attiecībā uz ES līdzekļu izmantošanu, kā arī 

efektīva saziņa ar iedzīvotājiem gan ES, gan Ukrainā par abpusējiem ieguvumiem, ko sniedz šis atbalsts.  

 

Cieši sadarbojoties ar pārējiem kolēģijas locekļiem apspriedēs par nākamo ES daudzgadu finanšu shēmu, es sākšu 

apsvērt iespējas turpināt atbalstu Ukrainai laikposmā pēc 2027. gada.  

 

Austrumu virzienā galvenajai prioritātei vajadzētu būt Ukrainas un Moldovas stingrai piesaistei ES pievienošanās 

procesam, kā arī centieniem nodrošināt, ka Gruzija saglabā savu ceļu uz ES.  

 

Ja mani apstiprinās paplašināšanās komisāres amatā, es kopā ar Augsto pārstāvi/priekšsēdētājas vietnieku(-ci) 

izstrādāšu un koordinēšu pieeju visu Dienvidkaukāza valstu atbalstam un strādāšu pie jauna vispārēja stratēģiska 

satvara Melnās jūras reģionam.  

 

Dzimumu līdztiesības veicināšanā, nodrošinot ES politikas efektīvu īstenošanu valstīs, kurām ir dalības ES 

perspektīva, es balstīšos uz savu ilglaicīgo pieredzi kustībā "She Knows". Esmu apņēmusies nodrošināt 

pilnvērtīgas iespējas sievietēm politiskajā dzīvē un iedrošināt visas tās sievietes, kas jau ieņem vadošus politiskus 

amatus, piemēram, izmantojot neformālus tīklus visās ES paplašināšanās valstīs.  
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Esmu cieši apņēmusies veicināt dzimumu līdztiesību visos sava darba aspektos saskaņā ar Dzimumu līdztiesības 

stratēģiju 2020.–2025. gadam un Dzimumu līdztiesības rīcības plānu III. Es nodrošināšu, ka manā kompetencē 

esošās finansiālās palīdzības izpildē tiek integrēta dzimumu līdztiesība un iekļautība un ka dzimumu līdztiesības 

perspektīva paliek mūsu iesaistes pamatā, sākot no darbību sākotnējās apzināšanas līdz to īstenošanai. 

Es visos iespējamos veidos atbalstīšu jauniešus, jo esmu cieši pārliecināta, ka jaunā paaudze ir ne tikai mūsu 

nākotne, bet arī mūsu tagadne! Eiropas Savienībai ir jāiekaro kaimiņvalstu jauno paaudžu sirdis un prāti, tāpat kā 

tas notika ar mums pirms pievienošanās 2004. gadā. Arī šiem jauniešiem ir tiesības raudzīties uz savu nākotni un 

perspektīvām ar cerībām un pārliecību. Tāpēc mana pilnvaru termiņa laikā ieguldīšana jaunatnē būs prioritāte 

saskaņā ar 2022. gada Jaunatnes rīcības plānu. 

Lai risinātu tādas problēmas kā jauniešu intelektuālā darbaspēka emigrācija, vairākas iniciatīvas, piemēram, 

Rietumbalkānu reformu un izaugsmes mehānisms, Ukrainas mehānisms un Reformu un izaugsmes mehānisms 

Moldovai, jau pievēršas jauniešu pārkvalifikācijai un prasmju pilnveidei. Turklāt es turpināšu atbalstīt Garantijas 

jauniešiem izvēršanu.  

Ja man tiks dota iespēja, es turpināšu sadarboties ar jauno Eiropas vēstnieku tīklu, kas izveidots austrumu 

kaimiņvalstīs un Rietumbalkānos, lai palielinātu informētību par ES un tās priekšrocībām.  Kā norādīts manā 

pilnvarojuma vēstulē, es arī ātri sākšu pirmo ikgadējo jaunatnes politikas dialogu rīkošanu, kam būtu jānotiek 100 

dienu laikā pēc mana pilnvaru termiņa sākuma. 

 

2. Portfelī iekļauto jautājumu pārvaldība un sadarbība ar Eiropas Parlamentu   

Vai varat apņemties, ka pienācīgi informēsiet Parlamentu par savu darbību un jums pakļauto dienestu darbu? Kā 

jūs izprotat to, ka jūsu darbība ir pakļauta Parlamenta pārraudzībai? 

Ko savā pilnvaru termiņā gatavojaties darīt, lai sadarbotos ar Parlamentu, uzstātos tajā (gan komiteju līmenī, 

gan plenārsēdēs), nodrošinātu pārredzamību un sadarbību, kā arī panāktu, ka Parlamenta nostājas un aicinājumi 

uzsākt leģislatīvas iniciatīvas tiek ņemti vērā? Vai saistībā ar uzsāktajām iniciatīvām vai procesā esošajām 

procedūrām varēsiet savlaicīgi iesniegt Parlamentam dokumentus un informāciju, lai tas būtu tādās pašās 

pozīcijās kā Padome? 

Ja mani apstiprinās paplašināšanās komisāres amatā, es uzturēšu ciešu un regulāru dialogu ar Eiropas Parlamentu 

par visiem manā kompetencē esošajiem jautājumiem. Tas ir īpaši svarīgi šajā atjaunotās dinamikas periodā saistībā 

ar paplašināšanos un plašākā ģeopolitiskajā kontekstā, ko raksturo ievērojama nestabilitāte un nenoteiktība. Tas 

kopīgs mērķis, kas panākumu gūšanai prasa ciešu sadarbību starp visām iestādēm un dalībniekiem.  

 

Esmu apņēmusies uzturēt spēcīgas, pārredzamas un konstruktīvas attiecības ar Eiropas Parlamentu, pilnībā 

atzīstot, ka esmu atbildīga tajā ievēlēto deputātu priekšā, kuri pārstāv 450 miljonu ES pilsoņu viedokli. Efektīvai 

sadarbībai ar Parlamentu un tā deputātiem ir būtiska nozīme, lai es varētu pildīt paplašināšanās komisāres 

pienākumus. Tas ir tāpēc, ka es uzskatu, ka Eiropas Parlaments ir sabiedriskās domas paudējs visā Savienībā, un 

es ieklausīšos jūsu viedoklī un ņemšu to vērā savā darbā. Tam ir vajadzīgs atklāts dialogs un cieša sadarbība ar 

Parlamentu, virzot uz priekšu ES paplašināšanās programmu.  

 

Es atzīstu Eiropas Parlamenta izšķirošo nozīmi ES iestāžu sistēmā un esmu apņēmusies pilnībā sadarboties ar tā 

deputātiem visos politikas veidošanas procesa posmos. Institucionālajam līdzsvaram ir būtiska nozīme – 

pārskatatbildība Parlamenta priekšā ir ne tikai procesuāla prasība, bet arī būtisks demokrātiskās leģitimitātes un 

pārredzamības pīlārs. 

 

Nesenā Rietumbalkānu reformu un izaugsmes mehānisma, Ukrainas mehānisma un Reformu un izaugsmes 

mehānisma Moldovai izveide apliecina Parlamenta apņēmību sasniegt rezultātus nekavējoties. Esmu apņēmusies 

saglabāt šo sadarbības pieeju, pilnībā atzīstot, ka mūsu kopīgie pienākumi var būt jāīsteno ātri, un apņemoties 

rīkoties pārredzami, ar uzticību un paturot prātā kopīgos mērķus.  

Esmu apņēmusies regulāri informēt Eiropas Parlamentu par pievienošanās procesa gaitu un iesaistīties atklātā 

viedokļu apmaiņā. Centīšos ņemt vērā Eiropas Parlamenta viedokli, risinot svarīgus politiskus jautājumus, jo esmu 

stingri pārliecināta, ka tas ir vienīgais veids, kā sagatavot kandidātvalstis, lai tās varētu pievienoties ES.  
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Esmu apņēmusies būt klāt plenārsēdēs un attiecīgajās komiteju sanāksmēs, lai laikus sniegtu jaunāko informāciju 

par galvenajām iniciatīvām manā atbildības jomā un nodrošinātu, ka Parlaments tiek informēts pirms svarīgiem 

lēmumiem vai sarunām. Tas tiks darīts saskaņā ar mūsu tiesisko regulējumu, vienlaikus ievērojot institucionālā 

līdzsvara principu. Esmu arī apņēmusies pilnībā ievērot īpašās funkcijas, kas piešķirtas Parlamentam un Padomei, 

tostarp kā likumdevējiem, sevišķi gatavojoties gaidāmām likumdošanas procedūrām un finanšu instrumentiem. 

 

Es nodrošināšu savu klātbūtni Parlamenta komitejās, piemēram, Ārlietu komitejā, un plenārsēžu diskusijās, kas 

saistītas ar manu atbildības jomu. Iesaistīšos arī trialogos un būtiskās sarunās, uzturot tiešus kontaktus ar 

Parlamenta deputātiem, lai veicinātu notiekošo dialogu.  

 

Mans vadmotīvs komisāres pienākumu pildīšanā būs pārredzamība. Parlaments saņems informāciju līdzvērtīgi 

Padomei, kad tas būs paredzēts tiesību aktos, tostarp par Ukrainas, Rietumbalkānu un Moldovas mehānismiem. 

Turklāt esmu gatava atskaitīties Parlamentam un sniegt informāciju par šo instrumentu īstenošanu attiecīgajās 

regulās paredzēto regulāro dialogu kontekstā, kā arī augsta līmeņa ģeopolitiskajā dialogā ar EP par IPA III.  

 

Esmu arī apņēmusies ātri un visaptveroši atbildēt uz Parlamenta rezolūcijām un jautājumiem. Atbalstot Eiropas 

Parlamenta lomu tiesību aktu ierosināšanā un izstrādē, kā to regulāri atgādina ievēlētā Komisijas priekšsēdētāja 

Urzula fon der Leiena, es noteiktajā trīs mēnešu termiņā sniegšu oficiālas atbildes uz rezolūcijām. Es cieši 

sadarbošos ar attiecīgajām Parlamenta komitejām visos procesa posmos, īpaši attiecībā uz rezolūcijām saskaņā ar 

Līguma par Eiropas Savienības darbību 225. pantu, nodrošinot visaptverošus un savlaicīgus turpmākos 

pasākumus.  

 

Visbeidzot, es atzīstu Parlamenta būtisko lomu demokrātijas atbalstīšanā visā pasaulē, īpaši mūsu paplašināšanās 

reģionos un kaimiņreģionos. Esmu apņēmusies cieši sadarboties ar Parlamentu demokrātijas atbalsta jomā, īpaši 

sekojot līdzi vēlēšanu novērošanas misiju ieteikumiem, kas ir būtiski demokrātijas standartu veicināšanai un 

politiskās stabilitātes nodrošināšanai partnervalstīs. Es strādāšu pie tā, lai maksimāli palielinātu ES ietekmi, 

nodrošinot koordinētus un saskaņotus turpmākos pasākumus saistībā ar šiem ieteikumiem. 

 

Ja man tiks dota iespēja pildīt paplašināšanās komisāres pienākumus, es cieši sadarbošos ar Eiropas Parlamentu, 

daloties ar Eiropas vērtībām ar kaimiņvalstīm, uzsverot demokrātijas, cilvēktiesību, iekļautības un līdztiesības 

nozīmi. Mēs kopīgi strādāsim pie tā, lai nodrošinātu pilnvērtīgas iespējas sievietēm un jauniešiem sociālajā un 

politiskajā dzīvē. Es vēlētos arī paļauties uz Eiropas Parlamenta deputātu speciālajām zināšanām reģionālās 

integrācijas, kaimiņattiecību un jo īpaši izlīguma jomā. 

 

Es gribētu aktīvi iesaistīt Eiropas Parlamenta deputātus komunikācijas kampaņā, ar kuru ES pilsoņiem un 

ieinteresētajām personām, kā arī paplašināšanās partnervalstu pilsoņiem tiek izskaidrotas paplašināšanās 

priekšrocības. šajā sakarā kopīgi piedaloties arī sabiedriskos pasākumos un kampaņās. 

 

Ārlietu komitejas uzdotie jautājumi 

3. Politikas pamatnostādnēs nākamajai Eiropas Komisijai 2024.–2029. gadam paplašināšanās ir aprakstīta kā 

“morāls, politisks un ģeostratēģisks imperatīvs, lai vēl vairāk pilnveidotu mūsu Savienības izveidi”. Neskarot 

Komisijas lēmumu pieņemšanas procesus, kādas būtu jūsu konkrētās prioritātes un mērķi/uzdevumi attiecībā uz 

paplašināšanās portfeli īstermiņā, vidējā termiņā un ilgtermiņā (jūsu pilnvaru laikā) un kā Jūs plānojat uzdevumu 

sadali un pienākumu papildināmību ar priekšsēdētāja vietnieku/augsto pārstāvi paplašināšanās politikas un 

austrumu kaimiņreģiona jautājumos? Kādas, jūsuprāt, ir galvenās problēmas (starptautiskas, reģionālas, 

divpusējas, institucionālas u. c.) šo prioritāšu un mērķu īstenošanā, kā jūs plānojat tās pārvarēt un pietiekami 

uzlabot ES komunikācijas stratēģiju, lai neitralizētu nepatiesus vēstījumus un dezinformāciju, jo īpaši par ES?   

Pašreizējais ģeopolitiskais konteksts ir izvirzījis paplašināšanos ES politisko prioritāšu priekšplānā un apliecinājis, 

ka paplašināšanās politika ir galvenais miera, brīvības un labklājības virzītājspēks mūsu kontinentā. Ja mani 

apstiprinās komisāres amatā, mans galvenais mērķis būs intensīvi sadarboties ar paplašināšanās partneriem, lai 

palīdzētu tiem virzīties uz priekšu ceļā uz ES atbilstīgi viņu pašu centieniem un politiskajām saistībām. To darot, 

es izmantošu visus manā rīcībā esošos instrumentus, un, tā kā paplašināšanās ir visas Komisijas uzdevums, es šajā 

jomā cieši sadarbošos ar pārējiem komisāriem(-ēm) un sevišķi ar Augsto pārstāvi/priekšsēdētājas vietnieku(-ci). 

Es arī vēlos atbalstīt procesu, kura mērķis ir nodrošināt, ka ES ir gatava uzņemt jaunas dalībvalstis – tas īpaši 

attiecas uz pirmspaplašināšanās politikas pārskatiem.  
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Ja mani apstiprinās paplašināšanās komisāres amatā, esmu pilnībā apņēmusies nākamo piecu gadu laikā panākt, 

lai pēc iespējas vairāk kandidātvalstu nonāktu tiktāl, ka tās būtu pilnībā gatavas uzņemties saistības, kas izriet no 

dalības ES, un būtu pabeigušas pievienošanās sarunas. Tas būtu spēcīgs signāls par mūsu apņemšanos attiecībā uz 

paplašināšanos un pārliecinātu partnerus, ka Savienība pilda savus solījumus. Vienlaikus arī turpmāk vadošajam 

principam jābūt uz nopelniem balstītai pieejai. Tas ir būtiski uzticamam un ilgtspējīgam paplašināšanās procesam. 

Īstermiņā es pievērsīšos tam, lai visas kandidātvalstis virzītu uz priekšu ceļā uz pievienošanos. Konkrēti, tas 

ietvertu, piemēram, sadaļu slēgšanu ar Melnkalni, atlikušo kopu atvēršanu ar Albāniju un pamatjautājumu kopas 

atvēršanu ar Ziemeļmaķedoniju, Ukrainu un Moldovas Republiku.  

 

Ņemot vērā pamatjautājumu centrālo lomu sarunu progresa tempa noteikšanā, es plānoju pievērst īpašu uzmanību 

progresam šajā jomā. Es atbalstīšu paplašināšanās partnerus, nodrošinot, ka šajā jomā veiktās nepieciešamās 

reformas atspoguļo noturīgu un neatgriezenisku apņemšanos attiecībā uz demokrātisku pārvaldību un tiesiskumu, 

tostarp cīņu pret korupciju un organizēto noziedzību, kā arī cilvēktiesību ievērošanu.  

 

Vēl viena svarīga mana mandāta prioritāte būs pastāvīga atbalsta nodrošināšana Ukrainai ceļā uz dalību ES. 

Neraugoties uz Krievijas agresijas karu, Ukraina ir panākusi ievērojamu progresu savu iestāžu un tiesiskā 

regulējuma reformēšanā. Es pilnībā izmantošu Ukrainas mehānismu, lai atbalstītu Ukrainas ekonomikas 

atveseļošanu, publiskās un privātās investīcijas un politisko saskaņotību ar ES, lielāko daļu finansējuma sasaistot 

ar progresu svarīgākajās reformās, kas ir būtiskas arī ekonomikas izaugsmei un palīdzībai atveseļošanā un 

atjaunošanā. Es cieši sadarbošos ar Ukrainu, lai palīdzētu turpināt šīs reformas, vienlaikus īpašu uzmanību 

pievēršot tam, lai tiktu aizsargātas ES finanšu intereses.  

 

Es arī virzīšu paplašināšanās partneru pakāpenisku integrāciju svarīgākajās ES ekonomikas nozarēs. Pilnībā 

izmantošu jaunos instrumentus, tostarp Ukrainas mehānismu, izaugsmes plānu Rietumbalkāniem, Turcijas 

investīciju platformu un, tiklīdz abi likumdevēji to būs pieņēmuši, topošo mehānismu Moldovai. Ļoti svarīgi būs 

arī maksimāli palielināt iespējas, ko sniedz padziļinātas un visaptverošas brīvās tirdzniecības zonas (DCFTA) ar 

Ukrainu, Moldovu un Gruziju. Tas ļaus paplašināšanās partneriem gūt taustāmus ieguvumus no dalības ES 

konkrētās nozarēs, kurās tiesību aktu tuvināšana ir pietiekami pavirzījusies uz priekšu jau pirms pievienošanās, un 

veicinās integrācijas procesu.  

Šķēršļu novēršana paplašināšanās procesā ir mana mandāta būtisks uzdevums. Divpusēji jautājumi – gan starp 

pašām kandidātvalstīm, gan ar ES dalībvalstīm – iepriekš ir izraisījuši ievērojamu kavēšanos. Nenoliedzot šo 

domstarpību pamatā esošo bažu leģitimitāti, tās ir ātri jārisina, lai izvairītos no tā, ka tiek kavēts paplašināšanās 

partneru progress un mazināta procesa uzticamība. Šajā nolūkā es izpētīšu visas iespējas un sadarbošos ar Augsto 

pārstāvi/priekšsēdētājas vietnieku(-ci), lai rastu risinājumus. Rietumbalkānos reģionālā sadarbība ir būtisks 

stabilizācijas un asociācijas nolīgumu elements un ir arī izaugsmes plāna pamatā. Uzskatu, ka jauna 

koncentrēšanās uz attiecīgo valstu ES perspektīvu, pakāpeniska integrācija ar ES atbilstoši izaugsmes plānam un 

reģionālas iniciatīvas, piemēram, kopējais reģionālais tirgus, var būt stimuls reģiona apvienošanai un var veicināt 

samierināšanos un pagātnes jautājumu pārvarēšanu.  

 

Ņemot vērā nesenos notikumus un sarežģīto dinamiku mūsu austrumu kaimiņvalstīs, ir ļoti svarīgi, lai mūsu 

partnerība ar šo reģionu atbilstu paredzētajam mērķim. Tam būs vajadzīga diferencēta pieeja, kas atspoguļo 

mainīgos apstākļus. Ir jāvirzās uz priekšu pievienošanās sarunās ar Ukrainu un Moldovu. Moldovā izaugsmes 

plāna sekmīga īstenošana – ja likumdevēji pieņemtu attiecīgo mehānismu – ir ārkārtīgi svarīga, lai atbalstītu valsti, 

tostarp tās pievienošanās programmu Eiropai. ES un Gruzijas turpmākās attiecības būs atkarīgas no Gruzijas 

iestāžu rīcības. Esmu gatava iesaistīties, ja un kad Gruzijas iestādes nolems stingri atgriezties ceļā uz ES, un es arī 

joprojām esmu gatava atbalstīt politisko pāreju Baltkrievijā, kad apstākļi to ļaus. Tajā pašā laikā es turpināšu 

iedrošināt un atbalstīt tos, kuri vēlas panākt brīvu un demokrātisku nākotni savai valstij.  

 

Attiecībā uz Dienvidkaukāzu es turpināšu īstenot Armēnijas noturības un izaugsmes plānu, lai atbalstītu jauno 

partnerību, kas izveidota ar Erevānu, dotāciju palīdzības un investīciju sviras veidā. Es cieši sadarbošos ar 

dalībvalstīm un nākamo iekšlietu un migrācijas komisāru(-i) vīzu režīma liberalizācijas dialogā ar Armēniju. 

Attiecībā uz Azerbaidžānu es ierosinu kopā ar Augsto pārstāvi/priekšsēdētājas vietnieku(-ci) koncentrēties uz 

enerģētisko drošību, savienojamību un ekonomikas attīstību, vienlaikus turpinot centienus virzīt uz priekšu 

cilvēktiesību un tiesiskuma jautājumus. Es sadarbošos gan ar Armēniju, gan Azerbaidžānu, lai atbalstītu miera 

procesu, veicinātu stabilitāti un mieru plašākā kaimiņreģionā un aizsāktu ciešāku sadarbību reģionālās 

savienojamības jomā. Es arī cieši sadarbošos ar Augsto pārstāvi/priekšsēdētājas vietnieku(-ci), lai izstrādātu 
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saskaņotu Melnās jūras stratēģiju, saskaņā ar kuru es turpināšu būtisko infrastruktūras projektu īstenošanu, lai 

uzlabotu reģiona enerģētisko drošību un digitālo savienojamību. Ir jārisina arī drošības problēmas reģionā, ko 

saasina Krievijas militārās darbības. Visās reģiona valstīs es ieguldīšu pilsoniskajā sabiedrībā un turpināšu atbalstīt 

Krievijas pilsonisko sabiedrību, cilvēktiesību aizstāvjus un neatkarīgos plašsaziņas līdzekļus. 

 

Kopā ar Augsto pārstāvi/priekšsēdētājas vietnieku(-ci) es arī turpināšu atjaunot attiecības ar Turciju, kas ir 

kandidātvalsts un ES partnere. Lai gan pievienošanās sarunas kopš 2018. gada ir apstājušās, abu pušu interesēs ir 

uzlabot sadarbību politikas, ekonomikas un tirdzniecības jautājumos. Šī sadarbība ir jāpapildina ar konstruktīviem 

Turcijas centieniem risināt problēmas, kas saistītas ar tiesiskumu un pamattiesībām, un strādāt pie tā, lai ANO 

satvarā panāktu Kipras problēmas risinājumu saskaņā ar attiecīgajām ANO DP rezolūcijām un saskaņā ar 

principiem, kuri ir Savienības pamatā, un tās acquis.  

Lai saglabātu sabiedrības atbalstu, būtiska nozīme ir efektīvai komunikācijai gan par paplašināšanās 

priekšrocībām, gan par tās izaicinājumiem. Kā bijusī žurnāliste es stingri ticu komunikācijas kā pozitīvu pārmaiņu 

instrumenta spēkam. Savu pilnvaru termiņa pirmās nedēļas es veltīšu, izvērtējot bažas par paplašināšanos, kas 

savukārt tiks izmantotas detalizētajā komunikācijas stratēģijā, kuru es izstrādāšu, galveno uzmanību pievēršot gan 

mūsu paplašināšanās partneriem, gan ES dalībvalstīm. Es cieši sadarbošos ar dalībvalstīm, lai izprastu to 

iedzīvotāju konkrētās bažas saistībā ar paplašināšanos, un es ceru, ka varu paļauties uz Eiropas Parlamenta atbalstu, 

kurš šajās debatēs paustu ES iedzīvotāju viedokli.  

 

Tajā pašā laikā es labi apzinos, kā tie, kas vēlas kaitēt ES un tam, par ko tā iestājas, ļaunprātīgi izmanto 

komunikāciju, un kā šajā kontekstā tiek izmantota paplašināšanās politika. Arī Krievijas agresijas karš pret 

Ukrainu ir atklājis nopietnus draudus mūsu drošībai un demokrātijai. Ja mani apstiprinās, es pastiprināšu centienus 

saistībā ar Komisijas priekšsēdētājas Urzulas fon der Leienas ierosināto demokrātijas vairogu, atbalstot mūsu 

partnerus noturības pret dezinformāciju veidošanā un demokrātisko procesu uzturēšanā. Tas ietver iestāžu 

sadarbību, kā arī atbalstu pilsoniskajai sabiedrībai, žurnālistu aizsardzību un cilvēktiesību aizsardzību.  

 

4. Ņemot vērā Komisijas priekšsēdētājas vispārējos norādījumus par to, kā stiprināt Komisijas attiecības ar 

Eiropas Parlamentu, lūdzu, sniedziet sīkāku informāciju par to, kā plānojat: 

- proaktīvi un efektīvi iesaistīt Parlamentu (kā neatņemamu “Eiropas komandas” dalībnieku) jau agrīnos 

posmos jūsu prioritāšu un mērķu izstrādes un attīstīšanas procesā; 

- gādāt par regulāru viedokļu apmaiņu plenārsēdē un ar Ārlietu komiteju; īsā laikā nodrošināt 

“strukturētu dialogu” un jūsu ad hoc klātbūtni Komitejā nozīmīgu notikumu vai nozīmīgu norišu gadījumā; 

attiecīgā gadījumā nodrošināt savu dalību parlamentu konferencēs par KĀDP/KDAP; 

- nodrošināt, ka Parlamenta nostājas tiek pienācīgi ņemtas vērā tiesību aktu priekšlikumos un jaunos vai 

atjauninātos ES paziņojumos un stratēģijās, un to, ka Parlaments un jo īpaši tā Ārlietu komiteja tiek sistemātiski 

un savlaicīgi informēta par šādiem priekšlikumiem un dokumentiem (tostarp paplašināšanās dokumentu kopums) 

un ar tiem apspriežas, kā arī labāk sinhronizē Komisijas un Parlamenta darbības (piemēram, sistemātiski iepriekš 

apmainoties ar plānotajiem oficiālo stratēģisko dokumentu publiskošanas termiņiem, ministru sanāksmēm un 

augstākā līmeņa sanāksmēm, priekšlikumiem uzsākt vai pabeigt pievienošanās sarunu sadaļas, priekšlikumiem 

sākt sarunas par starptautiskiem nolīgumiem, cilvēktiesību dialogiem utt.); 

- nodrošināt, ka Parlaments saņem attiecīgu informāciju un dokumentus par paplašināšanās politiku, 

tostarp tos, kas tiek kopīgoti ar Padomi, un ka Ārlietu komiteja tiek nekavējoties un pilnībā rakstiski un mutiski 

informēta visos pievienošanās sarunu un starptautisko nolīgumu sarunu posmos un ka Parlamenta viedoklis tiek 

pienācīgi ņemts vērā pirms sarunu sākuma un visā šā procesa laikā; 

- nodrošināt, ka aiz slēgtām durvīm notiekošās sanāksmēs Parlamentam tiek sniegta atbilstīga un nozīmīga 

informācija, kas nav publiska; 

- uzturēt un nodrošināt turpmāku sadarbību, koordināciju un efektivitāti starp Komisiju un Parlamentu 

demokrātijas atbalsta pasākumos? 

 

Saskaņā ar Komisijas priekšsēdētājas vispārīgajiem norādījumiem par to, kā stiprināt Komisijas attiecības ar 

Eiropas Parlamentu, es, ja tikšu apstiprināta, izstrādājot un attīstot savas prioritātes un mērķus, plānoju proaktīvi 

un efektīvi iesaistīt Parlamentu jau no paša sākuma. Ar nepacietību gaidu regulāru viedokļu apmaiņu ar Eiropas 

Parlamentu par jautājumiem, kas ietilpst manā atbildības jomā, un es Parlamenta viedokli pienācīgi ņemšu vērā. 

Tāpat es nodrošināšu savlaicīgu informāciju un viedokļu apmaiņu ar Ārlietu komiteju un citām attiecīgām 

komitejām par stratēģijām, gada ziņojumiem un citām manu pilnvaru laikā plānotām vai notiekošām iniciatīvām, 

pienācīgi ņemot vērā nepieciešamo konfidencialitātes līmeni.  
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Konkrētāk, attiecībā uz paplašināšanos es piedalīšos strukturētajos dialogos un viedokļu apmaiņās ar Ārlietu 

komiteju par paplašināšanās paketi tieši pēc tam, kad to būs pieņēmusi kolēģija. Es informēšu Eiropas Parlamentu 

par savām vizītēm manā kompetencē esošajās valstīs un iesaistīšos diskusijās un dalīšos ar informāciju ar Ārlietu 

komiteju un citām attiecīgajām komitejām. Regulārs un pārredzams dialogs ar Eiropas Parlamentu ir būtisks, lai 

Eiropas Savienībā nodrošinātu sabiedrības atbalstu paplašināšanās procesam.  

  

Es nodrošināšu, ka regulārajā dialogā ar Parlamentu par manā atbildībā esošajiem finansēšanas līdzekļiem 

Parlaments saņems pietiekami detalizētu informāciju par to, kā līdzekļi tiek izmantoti. Es novērtēšu jūsu viedokli 

par to, kā instrumentus varētu īstenot labāk. Es arī pienācīgi informēšu Eiropas Parlamenta deputātus par visu 

veidu partnerības nolīgumiem ar valstīm, par kurām esmu atbildīga, saskaņā ar labas un taisnīgas iestāžu 

sadarbības principu un spēkā esošajiem noteikumiem, lai nodrošinātu Parlamenta budžeta pārraudzības funkcijas 

ievērošanu. 

 

Tāpat es piedalīšos Eiropas Parlamenta plenārsēžu debatēs, kā arī komiteju sanāksmēs un iestāžu (trialoga) 

sarunās. Esmu arī apņēmusies cieši sadarboties ar Eiropas Parlamentu un pienācīgi un savlaicīgi atbildēt uz 

jautājumiem, kas izvirzīti tā rezolūcijās, ņemot vērā viedokļus, kuri pausti mūsu divpusējās vai daudzpusējās 

attiecībās ar partneriem.  

  

Nodrošināšu, ka Parlaments tiek nekavējoties un pilnībā informēts par paplašināšanās procesu un sarunām par 

starptautiskiem nolīgumiem. Tas nozīmē, ka ir jāveic vajadzīgie pasākumi, lai vajadzības gadījumā nodrošinātu 

informācijas konfidencialitāti. 

 

Vajadzības gadījumā esmu gatava piedalīties attiecīgos Parlamenta vadītos pasākumos. Es arī vēlos izpētīt, kā mēs 

varētu stiprināt sinerģiju mūsu attiecīgajos spēju veidošanas pasākumos, piemēram, EP organizētajos Žana Monē 

dialogos, mācību vizītēs, stipendijās vai parlamentārajās konferencēs un semināros, lai apmainītos ar parlamentāro 

paraugpraksi un sarežģītās situācijās nodrošinātu starpniecību un veicinātu dialogu. Turklāt esmu gatava izpētīt, 

kā parlamentu sadarbības delegācijas starp EP un tā partneriem, īpaši paplašināšanās procesā iesaistītajām valstīm, 

varētu palīdzēt saglabāt dinamiku un koncentrēšanos uz nepieciešamajām reformām. 

  

5. Politikas pamatnostādnēs nākamajai Eiropas Komisijai 2024.–2029. gadam ir uzsvērts, ka “pievienošanās ES 

vienmēr būs uz nopelniem balstīts process, un katrs kandidāts tiks novērtēts pēc tā progresa kritēriju izpildē”. Kā 

jūs nodrošināsiet paplašināšanās procesa stingru un pastiprinātu uzraudzību, pamatojoties uz ziņošanu un 

novērtējumu par reformām un progresu, ko kandidātvalstis guvušas visās sarunu sadaļās, stratēģiski piemērojot 

mērķtiecīgus nosacījumus, pamatojoties uz skaidriem progresa kritērijiem, sankciju piemērošanu attiecībā uz 

pamatprincipu un vērtību regresu vai pastāvīgu stagnāciju reformās un atalgojot reformas un kritēriju izpildi, 

izmantojot skaidrus sarunu grafikus? Tā kā jūsu pilnvarojuma vēstulē ir norādīts, ka Jūs strādāsiet pie 

kandidātvalstu pakāpeniskas integrācijas, kādas konkrētas politikas jomas, jūsuprāt, ir piemērotas šim mērķim un 

kādas, jūsuprāt, ir galvenās starpiestāžu un ar politiku saistītās reformas, kas ir nepieciešamas, lai paplašināšanās 

procesā iesaistītās valstis sekmīgi pievienotos? Kā Jūs plānojat atjaunot uzticēšanos ES paplašināšanās procesam, 

jo īpaši Rietumbalkānos, un kādus konkrētus pasākumus jūs veiksiet, lai nodrošinātu ātrāku progresu attiecībā uz 

ilgi gaidītajām galvenajām reformām šajā reģionā?   

Manu pieeju paplašināšanās jautājumam pamatos skaidrs redzējums: ar paplašināšanos ir jāstiprina gan Savienība, 

gan tās nākamās dalībvalstis. Tas nozīmē, ka nākamajām dalībvalstīm ir jābūt labi sagatavotām un ar pilnu 

apņēmību to ceļā uz ES, saglabājot mūsu vērtību integritāti un mūsu procesu uzticamību. Ja mani apstiprinās, esmu 

pilnībā gatava nenogurstoši sadarboties ar mūsu paplašināšanās partneriem, ES dalībvalstīm, Eiropas Parlamentu 

un visām ieinteresētajām personām, lai šis redzējums kļūtu par realitāti. Es stingri atbalstīšu uz nopelniem balstītu 

pieeju, nodrošinot, ka paplašināšanās vienmēr ir stabils un uzticams process, kas ir balstīts uz skaidru progresu. 

Katrs paplašināšanās partneris arī turpmāk tiks vērtēts atsevišķi, pamatojoties uz tā sasniegumiem ES kritēriju 

izpildē. Tas tiks nodrošināts, piemērojot ieviesto visaptverošo satvaru, kas ietver pārredzamu ziņošanu, 

stratēģiskos nosacījumus un skaidrus progresa kritērijus saskaņā ar pārskatīto paplašināšanās metodiku. 

Ikgadējais paplašināšanās dokumentu kopums joprojām būs galvenais instruments reformu novērtēšanai visos 

pamatjautājumos (tostarp tiesiskuma jomā) un visās sarunu sadaļās, kā arī ieteikumu sniegšanai, pēc kuriem tiek 

mērīts turpmākais progress. Ziņojumi ir būtiski, lai sniegtu detalizētu un pārredzamu ieskatu katras paplašināšanās 

procesā iesaistītās valsts panākumos.  
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Lai garantētu, ka paplašināšanās procesā iesaistīto valstu pieņemtās reformas tiek pilnībā īstenotas, es maksimāli 

izmantošu mūsu rīcībā esošos stingros uzraudzības un izvērtēšanas mehānismus. Šie mehānismi ietver regulārus 

novērtējumus par katras kandidātvalsts saskaņotību ar ES acquis un detalizētus ziņojumus par tās sniegumu 

galvenajās jomās. Galvenā uzmanība tiks pievērsta ne tikai tiesību aktu pieņemšanai, bet arī taustāmiem šo reformu 

rezultātiem. Pirms pievienošanās mums ir visi instrumenti, lai nodrošinātu pienācīgus rezultātus tiesiskuma jomā, 

tostarp cīņā pret korupciju un smago un organizēto noziedzību, kā arī pamattiesību ievērošanu praksē, ne tikai 

tiesību aktos, un es turpināšu sadarbību ar kolēģiem kolēģijā un ar Padomi un Eiropas Parlamentu, lai ieviestu 

drošības pasākumus, kas nodrošinās, ka situācija pēc pievienošanās nepasliktinās. Visi turpmākie pievienošanās 

līgumi ir jāizstrādā, paturot prātā šo mērķi.  

Turklāt es vēlos nodrošināt, lai paplašināšanās procesā iesaistīto valstu veiktās reformas būtu noturīgas un 

neatgriezeniskas. Pamatojoties uz pieredzi, kas gūta iepriekšējās paplašināšanās kārtās, es esmu gatava divkāršot 

centienus, lai atbalstītu mūsu paplašināšanās partnerus, lai tie pēc iespējas ātrāk (un tik ātri, cik paši vēlas) virzītos 

uz priekšu savā ceļā uz ES. Tas nozīmē, ka ir jāīsteno princips “vairāk par vairāk”, saskaņā ar kuru tie, kas veic 

vajadzīgās reformas, tiek atalgoti par saviem centieniem. Izaugsmes plāns Rietumbalkāniem ir lielisks piemērs 

tam, kā mēs varam palīdzēt to panākt. Tam pievienotais reformu un izaugsmes mehānisms ļaus mūsu partneriem 

saņemt papildu finansiālu atbalstu ar nosacījumu, ka tiks īstenotas būtiskas reformas pamatnozarēs un 

sociālekonomiskajās nozarēs. Vienlaikus valstis gūst zināmu labumu no integrācijas ES vienotajā tirgū pirms 

pilnīgas pievienošanās ES, izvēršot citas izaugsmes plāna daļas. Es strādāšu, lai īstenotu izaugsmes plāna pirmo 

pīlāru, pamatojoties uz jau paveikto ievērojamo darbu un pievienojot jaunas jomas, kurās partneriem varētu būt 

piekļuve mūsu iekšējam tirgum. Līdzīgas iespējas jau sniedz padziļinātas un visaptverošas brīvās tirdzniecības 

zonas (DCFTA) ar Ukrainu, Moldovu un Gruziju. Es grasos pilnībā izmantot visu esošo instrumentu potenciālu 

un piešķirt prioritāti tām pakāpeniskas integrācijas jomām, kas sniedz taustāmus ieguvumus iedzīvotājiem un 

uzņēmumiem ES, kā arī paplašināšanās procesā iesaistītajās valstīs. Neatliekami prioritārās jomas ir 

viesabonēšanas un maksājumu izmaksu samazināšana un preču tirdzniecības atvieglošana. Savu pilnvaru laikā, ja 

mani apstiprinās komisāres amatā, es izpētīšu mūsu paplašināšanās partneru turpmākas pakāpeniskas integrācijas 

iespējas.    

Nepieciešamība nodrošināt reformu ilgtspēju un neatgriezeniskumu ir īpaši svarīga tieslietu jomā, sevišķi attiecībā 

uz tiesu iestāžu neatkarību un korupcijas apkarošanu, kur ilgstošas ietekmes nodrošināšanai reformas ir jākonsolidē 

un jāinternalizē. Esmu pilnībā apņēmusies saglabāt šā procesa pamata elementus. Viens no svarīgākajiem ES 

paplašināšanās mērķiem ir patiesi nostiprināt tiesiskumu mūsu kontinentā. Valstis, kas paplašināšanās procesā 

guvušas vislielāko progresu, Komisijas ziņojumos par tiesiskumu tiek iekļautas tādēļ, lai tās jau agrīnā posmā 

nostādītu līdzvērtīgos apstākļos ar dalībvalstīm. Tas atbalstīs šo valstu reformu centienus panākt neatgriezenisku 

progresu demokrātijas un tiesiskuma jomā pirms pievienošanās un garantēt noturīgus un augstus standartus pēc 

pievienošanās. Šī pieeja ļauj nākotnē to attiecināt arī uz citām paplašināšanās procesā iesaistītajām valstīm, kā 

paredzēts Komisijas priekšsēdētājas politiskajās pamatnostādnēs. Tā tiks izmantota arī pievienošanās procesā, 

tostarp paplašināšanās ziņojumos un finansēšanas instrumentos. Ja mani apstiprinās, es nevilcināšos ierosināt 

dalībvalstīm izlēmīgus un samērīgus korektīvus pasākumus paplašināšanās procesā iesaistītajām valstīm 

gadījumos, kad reformu īstenošanā un pievienošanās procesa prasību izpildē būs vērojama nopietna vai ilgstoša 

stagnācija vai regress. 

Brīva un plurālistiska plašsaziņas līdzekļu vide, kā arī dinamiska un spēcināta pilsoniskā sabiedrība ir būtiska 

tiesiskumam. Pilsoniskajai sabiedrībai un neatkarīgiem plašsaziņas līdzekļiem ir arī izšķiroša nozīme reformu 

īstenošanas progresa, kā arī demokrātijas, tiesiskuma un cilvēktiesību stāvokļa uzraudzībā, saucot valdības pie 

atbildības, ja tās neievēro ES vērtības. Ja mani apstiprinās, es nodrošināšu, ka spēju veidošanas atbalsts turpina 

veicināt labvēlīgu vidi un atbalsta šos dalībniekus to demokrātiskās lomas īstenošanā, un es stingri nodrošināšu 

pilnīgu neiecietību pret visa veida vardarbību, iebiedēšanu vai aizskaršanu, kas vērsta pret indivīdiem, grupām, 

pilsoniskās sabiedrības organizācijām, cilvēktiesību aizstāvjiem vai žurnālistiem.  

Attiecībā uz galvenajām starpiestāžu un politikas reformām lūdzu skatīt manas atbildes uz 9. jautājumu. 

6. Politikas pamatnostādnēs nākamajai Eiropas Komisijai 2024.–2029. gadam ir uzsvērts, ka “tiesiskums un 

pamatvērtības arī turpmāk būs ES paplašināšanās politikas stūrakmeņi”. Ņemot vērā to, ka pievienošanās procesi 

var notikt atgriezeniski un ka uz nopelniem balstītā pieeja var arī novest pie pievienošanās sarunu iesaldēšanas, 

kādus konkrētus pasākumus jūs veiktu atkāpšanās gadījumos no ES pamatvērtībām un principiem, jo īpaši 

attiecībā uz demokrātiju, cilvēktiesībām, tiesiskumu, tostarp tiesu iestāžu neatkarību, plašsaziņas līdzekļu 

plurālismu un cīņu pret korupciju? 
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Tādas vērtības kā tiesiskums, demokrātija un pamattiesības ir mūsu paplašināšanās politikas stūrakmeņi. Esmu 

apņēmusies aizstāvēt šīs vērtības un, ja mani apstiprinās komisāres amatā, es cieši sadarbošos ar Eiropas 

Parlamentu un Padomi, lai nodrošinātu, ka tās arī paliek dziļi iesakņojušās mūsu pieejā. Pievienošanās procesa 

pamatā ir pamatprincipi, tostarp tiesiskums, labi funkcionējoša un neatkarīga tiesu sistēma, demokrātisko iestāžu 

darbība, pamattiesības, korupcijas apkarošana un cilvēktiesības. Tā sauktajā pamatjautājumu kopā ir 23. sadaļa 

par tiesu iestādēm un pamattiesībām un 24. sadaļa par tiesiskumu, brīvību un drošību, kas ir pirmās sadaļas, kas 

sarunās tiek atvērtas, un pēdējās, kas tiek slēgtas. Saskaņā ar 2020. gada pārskatīto paplašināšanās metodiku 

progress šajās jomās nosaka sarunu gaitu kopumā.  

Pievienošanās process patlaban ir stingrāks un visaptverošāks nekā jebkad agrāk. Tiesiskuma un demokrātisko 

vērtību sekmīgai nostiprināšanai politiskajā un institucionālajā vidē un plašākas sabiedrības kultūrā ir vajadzīgas 

visaptverošas institucionālas reformas, bet galu galā tā ir atkarīga no politiskās gribas un spējas pārvarēt 

institucionālo pretestību šādām reformām mūsu paplašināšanās partnervalstīs. Šajā nolūkā es par prioritāti 

izvirzīšu stingru tiesiskuma un demokrātijas standartu ievērošanas uzraudzību. 

Šajā kontekstā ikgadējais paplašināšanās dokumentu kopums ir būtisks instruments, lai novērtētu katras 

kandidātvalsts progresu tādās jomās kā tiesu iestāžu neatkarība, plašsaziņas līdzekļu plurālisms, cilvēktiesību 

ievērošana, cīņa pret korupciju un smago un organizēto noziedzību un dzimumu līdztiesība. Tas ļauj mums laikus 

pamanīt jebkādas regresa pazīmes un rīkoties nekavējoties. Attiecībā uz pamatvērtību pārkāpumu konstatēšanu un 

novēršanu paplašināšanās dokumentu kopums sniedz faktisku un objektīvu novērtējumu par progresu vai tā 

trūkumu un sniedz konkrētus ieteikumus trūkumu novēršanai.  

Turklāt gadījumā, ja kandidātvalsts uzrāda regresu pamatvērtību jomā, sarunu programmās ir paredzēti mehānismi 

izlēmīgiem un samērīgiem korekcijas pasākumiem. Vajadzības gadījumā es nevilcināšos aktivizēt vai ieteikt šos 

pasākumus un apspriest tos ar jums. Tas varētu ietvert sarunu par konkrētām sadaļām iesaldēšanu, jaunu sadaļu 

atvēršanas atlikšanu vai – nopietnos gadījumos – visa sarunu procesa apturēšanu. Ir ļoti svarīgi saglabāt 

paplašināšanās procesa integritāti, nodrošinot, ka valstis nevar vienkārši parakstīt tiesību aktus uz papīra, 

vienlaikus praksē apdraudot demokrātijas principus. Šajā nolūkā iepriekš ir veikti konkrēti pasākumi, piemēram, 

saistībā ar pievienošanās sarunām ar Turciju, kur šīs sarunas ir apstājušās kopš 2018. gada, vai ar Gruziju, kur 

[Eiropadome 2024. gada jūnijā paziņoja, ka] pašreizējais rīcības virziens apdraud Gruzijas virzību uz ES, de facto 

izraisot pievienošanās procesa apturēšanu. Šie mehānismi aizsargā pievienošanās procesa integritāti. Tomēr tas 

neliedz turpināt ES vērtību un principu īstenošanu kopā ar kandidātvalsti, izmantojot citas iespējas plašākā ES 

attiecību kontekstā, kā izklāstīts attiecīgajos Eiropadomes secinājumos. Tas ir veids, kā es plānoju strādāt. 

Tajā pašā laikā mums ir jāatalgo par panākumiem, lai saglabātu reformu dinamiku. Paplašināšanās partneriem, kas 

sasniedz taustāmus atskaites punktus savu kritēriju izpildē, būtu jāvirzās uz priekšu sarunās, un es atbalstīšu šādu 

pieeju. Lai turpinātu atbalstīt to centienus, tiks sniegta arī finansiāla un tehniska palīdzība. Šī uz sniegumu balstītā 

pieeja ļauj kandidātvalstīm gūt labumu no lielāka ES atbalsta un sniedz vairāk pakāpeniskas integrācijas iespēju, 

tām pieskaņojoties ES standartiem.   

Es izmantošu šos finansiālos stimulus, lai stiprinātu tiesiskuma ievērošanu. Jau šodien maksājumi no 

instrumentiem, kas balstīti uz sniegumu, piemēram, Rietumbalkānu reformu un izaugsmes mehānisma, Ukrainas 

mehānisma un ierosinātā Moldovas izaugsmes mehānisma, ir atkarīgi no tā, vai tiks sekmīgi īstenotas reformas, 

par kurām panākta vienošanās un kuras ir būtiski svarīgas demokrātiskas pārvaldības un tiesiskuma stiprināšanai, 

un ietver reformu neatgriezeniskuma principu. Sasaistot finansiālu atbalstu ar taustāmiem panākumiem, mēs varam 

mudināt paplašināšanās partnerus saglabāt apņēmību īstenot šīs būtiskās reformas.  

 

7. Attiecībā uz ārējās finansēšanas instrumentiem — kā jūs uzlabosiet kandidātvalstīm un potenciālajām 

kandidātvalstīm sniegtās pirmspievienošanās palīdzības konsekvenci, efektivitāti un pārredzamību, piemērojot 

stingrus nosacījumus Rietumbalkānu reformu un izaugsmes mehānisma, Ukrainas mehānisma un citu līdzīgu 

instrumentu īstenošanā un nodrošinot patiesu Eiropas Parlamenta lomu ārējās finansēšanas instrumentu 

stratēģiskajā vadībā, tostarp savlaicīgi sniedzot rakstisku informāciju par to īstenošanu? Kāda ir jūsu nostāja 

attiecībā uz nepieciešamību saglabāt īpašu pirmspievienošanās instrumentu attiecībā uz Komisijas priekšlikumiem 

par nākamo daudzgadu finanšu shēmu? Kā jūs nodrošināsiet, ka šie ieguldījumi pozitīvi stiprina ES klātbūtni un 

tēlu saņēmējvalstīs, un kādas konkrētas stratēģijas jūs īstenosiet, lai uzlabotu ES pamanāmību un ietekmi, 

izmantojot pirmspievienošanās palīdzību?   

Paplašināšanās ir noteikta par vienu no nākamā pilnvaru termiņa prioritātēm.  
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Uzskatu, ka saikne starp finansējumu un reformām, kuras veic mūsu partneri, piemēram, Rietumbalkānu reformu 

un izaugsmes mehānismā, ierosinātajā Moldovas mehānismā un Ukrainas mehānismā, būtu jāapsver saistībā ar 

turpmāko finansējumu pirmspievienošanās un austrumu kaimiņreģionam kopā ar citiem finansēšanas veidiem. 

Atbalstam jābūt mērogojamam un pietiekami elastīgam, lai ņemtu vērā neparedzētas norises, ietverot iespēju 

apturēt vai pārorientēt līdzekļus regresa gadījumā vai palielināt finansējuma līmeni tiem, kas veic vairāk vai īpaši 

sarežģītas reformas. Ņemot vērā pašreizējo nenoteiktību par kara ilgumu un intensitāti, Ukrainai ir jānodrošina 

stabila, paredzama un elastīga palīdzība ilgtspējīgā veidā un jāņem vērā ar atveseļošanu un atjaunošanu saistītās 

vajadzības.  

Saskaņā ar pašreizējo daudzgadu finanšu shēmu ES budžetam arī turpmāk būs būtiska nozīme šajā procesā, un 

mēs maksimāli palielināsim ietekmi, ko mūsu atbalsts rada paplašināšanās partneriem, izmantojot izaugsmes plānu 

Rietumbalkāniem, izaugsmes plānu Moldovai, Turcijas investīciju platformu un Ukrainas mehānismu, ar mērķi 

paātrināt partneru ekonomisko konverģenci ar ES un tās vienoto tirgu, vienlaikus izstrādājot pareizos standartus 

un procesus, kas nepieciešami, lai apgūtu ES līdzekļus un īstenotu ES acquis praksē. Esmu apņēmusies vēl vairāk 

stiprināt šīs saites, tostarp pastiprināt valsts pārvaldes iestāžu spēju veidošanu, lai tās varētu efektīvi un lietderīgi 

pārvaldīt ES līdzekļus. 

Raugoties uz nākamo daudzgadu finanšu shēmu, es par prioritāti izvirzīšu ciešu sadarbību ar budžeta komisāru(-

i) un Augsto pārstāvi/priekšsēdētājas vietnieku(-ci), lai visaptveroši atjaunotu mūsu ārējās darbības finansējumu, 

padarot to ietekmīgāku, mērķtiecīgāku un saskaņotāku ar ES stratēģiskajām interesēm. Konkrēti, es sadarbošos ar 

mūsu partneriem, lai sagatavotu tos pievienošanās procesam, stimulējot un atbalstot vajadzīgās strukturālās 

reformas. Ja mani apstiprinās šajā amatā, es nodrošināšu, ka tiek pienācīgi ņemtas vērā pirmspievienošanās 

finansējuma īpašās prioritātes un iezīmes.   

Vēl viens būtisks aspekts, kas jāņem vērā, ir paplašināšanās ietekme uz ES budžetu. Tas tiks aplūkots gaidāmajos 

pirmspaplašināšanās politikas pārskatos, kā arī pievienošanās sarunu gaitā. Mūsu Savienības paplašināšanās 

palielinās vajadzību pēc modernizēta, vienkāršāka un elastīgāka ES budžeta, kas spētu pielāgoties tās pašreizējo 

un jauno dalībvalstu dažādajām vajadzībām. Tādējādi paplašināšanās ir papildu iemesls – bet ne izšķirošais – 

rūpīgi pārskatīt mūsu ES budžetu, lai nodrošinātu, ka tas atbalstīs mūsu pašreizējos un turpmākos politikas mērķus.  

Eiropas Parlamentam jau ir izšķiroša nozīme mūsu ārējās finansēšanas instrumentu stratēģiskajā uzraudzībā, 

citstarp īpašos dialogos par Pirmspievienošanās instrumentu (IPA III), Rietumbalkānu reformu un izaugsmes 

mehānismu un Ukrainas mehānismu.  

Pamanāmība ir būtiska, lai maksimāli palielinātu ES pirmspievienošanās palīdzības ietekmi un stiprinātu ES tēlu 

saņēmējvalstīs. Pasākumi un ieguldījumi, ko īsteno, izmantojot ES finansēšanas instrumentus, ir pienācīgi jāmarķē 

un kā tādi pienācīgi jāizziņo iedzīvotājiem un ieinteresētajām personām gan ar saņēmējvalstu, gan ES iestāžu 

starpniecību, lai sasniegtu visplašāko auditoriju paplašināšanās procesā iesaistītajās valstīs. Kā norādīts manā 

pilnvarojuma vēstulē, tas kļūs par komunikācijas stratēģijas neatņemamu sastāvdaļu. Turklāt ir svarīgi uzturēt 

regulāru dialogu ar pilsoniskās sabiedrības pārstāvjiem, īpaši apspriežoties ar viņiem par lēmumu pieņemšanas 

procesiem, kā tas notika, sagatavojot Rietumbalkānu reformu un izaugsmes mehānismu, kā arī Ukrainas 

mehānismu un Moldovas izaugsmes plānu.  

 

Pilsoņu brīvību, tieslietu un iekšlietu komitejas uzdotie jautājumi 

8. Jūsu pamatuzdevumu deklarācijā ir paredzēts, ka jūsu darbībā īpašs uzsvars tiks likts uz tiesiskumu un 

pamatvērtībām un ka jūs sniegsiet ieguldījumu ikgadējā ziņojumā par tiesiskumu attiecībā uz pievienošanās 

sarunvalstīm. Kā Jūs plānojat nodrošināt, ka pievienošanās sarunvalstis veic turpmākus pasākumus saistībā ar 

gada ziņojumā par tiesiskumu apzinātajiem jautājumiem? Vai jūs plānojat iekļaut konkrētus kritērijus attiecīgajās 

sarunu sadaļās? Kā Jūs plānojat sadarboties ar Parlamentu šajā procesā un kā Jūs sadarbosieties ar citiem 

komisāriem, kuru kompetencē ir šī joma? 

Esmu cieši pārliecināta, ka pievienošanās procesa pamatā ir tiesiskuma stiprināšana un pamatvērtību aizsardzība. 

Ja mani apstiprinās komisāres amatā, es izmantošu visus pieejamos instrumentus, lai nodrošinātu, ka šis vadošais 

princips tiek ievērots. Tas ietver to, ka pilnībā tiek izmantoti pievienošanās sarunās paredzētie nosacījumi un 

stimuli, kā arī tādi finansēšanas instrumenti kā mehānismi Ukrainai, Rietumbalkāniem un – ja likumdevēji atbalstīs 

ierosinātā mehānisma pieņemšanu – Moldovai.  
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Serbijas, Melnkalnes, Albānijas un Ziemeļmaķedonijas iekļaušanas 2024. gada ziņojumos par tiesiskumu mērķis 

ir palielināt kandidātvalstu iesaistīšanos esošajos ES procesos, agrīnā posmā nodrošinot tām vienlīdzīgus apstākļus 

ar dalībvalstīm. Valstu sadaļās ir sniegts visaptverošs pārskats par katras valsts progresu un problēmām tādā pašā 

veidā kā attiecībā uz ES dalībvalstīm. 

Kandidātvalstu iekļaušana Komisijas ziņojumā par tiesiskumu vēl vairāk atbalsta to attiecīgos reformu centienus, 

lai izpildītu paplašināšanās dokumentu kopumā izklāstītos ieteikumus un palīdzētu tām panākt ilgtspējīgu un 

neatgriezenisku progresu demokrātijas un tiesiskuma jomā pirms pievienošanās, kā arī garantētu, ka noturīgus 

augstus standartus var saglabāt arī pēc pievienošanās. Saskaņā ar Komisijas priekšsēdētājas politiskajām 

pamatnostādnēm es sadarbošos ar demokrātijas, tieslietu un tiesiskuma komisāru(-i), lai ziņojumā par tiesiskumu 

iekļautu citus paplašināšanās partnerus, kad tie būs tam gatavi. 

Ikgadējais paplašināšanās dokumentu kopums joprojām ir galvenais Komisijas instruments, ar ko novērtēt 

pašreizējo stāvokli un reformu progresu paplašināšanās procesa pamatjautājumos, tostarp attiecībā uz tiesiskumu 

un pamattiesībām. Tur izklāstīti arī Komisijas ieteikumi visās jomās. Paplašināšanās procesā ir jāvadās pēc vienota 

un konsekventa ieteikumu kopuma. Šā iemesla dēļ ziņojumā par tiesiskumu nav iekļauti ieteikumi paplašināšanās 

procesā iesaistītajām valstīm.  

Es plānoju, sadarbojoties ar kandidātvalstīm un potenciālajām kandidātvalstīm, par prioritāti noteikt progresu 

tiesiskuma uzturēšanā. Saskaņā ar pievienošanās metodiku sarunu programmās ir paredzēts, ka sarunas par 

pamatjautājumu kopu tiek sāktas kā pirmās un noslēgtas kā pēdējās, nosakot konkrētus sākuma un starpposma 

kritērijus tiesiskuma sadaļām. Es strādāšu pie tā, lai nodrošinātu, ka procesā tiek noteikti stingri un taisnīgi kritēriji, 

lai atbalstītu sarunās iesaistītās valstis šo kritēriju izpildē un nodrošinātu, ka Komisija sniedz ātrus novērtējumus, 

tiklīdz ir panākts nepieciešamais progress. Es ieteikšu virzīties uz priekšu sarunās ar katru valsti, vienīgi 

pamatojoties uz reālu un pastāvīgu progresu tiesiskuma jomā. 

Cieši sadarbošos ar citiem komisāriem(-ēm), kuriem(-ām) ir kompetence šajā jomā, īpaši ar demokrātijas, tieslietu 

un tiesiskuma komisāru(-i), lai nodrošinātu, ka ES paplašināšanās politika ir konsekventa un efektīva tiesiskuma 

un pamatvērtību veicināšanā. Kā minēju iepriekš, es cieši sadarbošos ar Eiropas Parlamentu saistībā ar ikgadējo 

paplašināšanās dokumentu kopumu un esmu gatava viedokļu apmaiņai ar EP deputātiem. 

 

Konstitucionālo jautājumu komitejas jautājumi 

9. Vai, pamatojoties uz Eiropas Parlamenta 2024. gada 29. februāra rezolūciju par ES integrācijas padziļināšanu 

saistībā ar turpmāko paplašināšanos, piekrītat, ka, ņemot vērā šo uzdevumu, ir vajadzīga būtiska ES iestāžu 

reforma? Kādus konkrētus pasākumus Jūs plānojat ierosināt, lai veiktu institucionālās reformas, kas vajadzīgas, 

lai nodrošinātu, ka paplašinātā Savienība spēj efektīvi darboties un tai ir pietiekamas spējas uzņemt jaunas 

dalībvalstis un veicināt to sekmīgu integrāciju? Ko jūs koordinētu ar pārējiem komisāriem un Komisijas 

priekšsēdētāju, lai nodrošinātu, ka Līgumu pārskatīšana un grozīšana nodrošina netraucētu paplašināšanās 

procesu? 

Kādas reformas, jūsuprāt, nākamajos piecos gados var īstenot, nemainot Līgumu?  

Vai piekrītat atteikties no vienprātības, lai nodrošinātu efektīvākas lēmumu pieņemšanas procedūras, un ka 

kvalificēta vairākuma balsošana būtu jāīsteno tādās jomās kā paplašināšanās procesa starpposmi, demokrātijas, 

cilvēktiesību un tiesiskuma aizsardzība, DFS, sankcijas un citi attiecīgi ārpolitikas lēmumi?  

Vai jūs atbalstītu spēcīgāku un efektīvāku lēmumu pieņemšanu par ES paplašināšanās politiku, tostarp EP veiktu 

pārraudzību, lai palielinātu demokrātisko leģitimitāti un pārskatatbildību? 

 

Secīgās paplašināšanās ir nostiprinājušas ES un sniegušas ievērojamus ieguvumus gan vecajām, gan jaunajām 

dalībvalstīm. Es nodrošināšu, ka pievienosies tikai tie kandidāti, kuri ir patiesi gatavi un bez nosacījumiem 

apņēmušies ievērot vērtības, uz kurām balstās ES.  

Mums ir vajadzīga arī vērienīga iekšējo reformu programma, lai nodrošinātu plašākas Savienības pienācīgu 

darbību. Jaunu dalībvalstu pievienošanās brīdī vajadzētu būt gatavai gan ES, gan nākamajām dalībvalstīm. 

Vienlaikus ar paplašināšanos ES ir jāpadziļinās. Mums būtu jāstrādā abos virzienos paralēli. Jautājumi par ES 

spēju rīkoties jau pastāv 27 dalībvalstu Savienībā, un tie nav saistīti tikai ar turpmāko paplašināšanos.  
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Patiesībā paplašināšanās būtu jāuzskata par progresa katalizatoru attiecībā uz mūsu spēju rīkoties, mūsu politiku 

un mūsu izdevumu programmām. Jautājums par to, kādas reformas ir vajadzīgas un kurā brīdī tās ir vajadzīgas, 

būs jāapsver, ņemot vērā šo plašāko kontekstu, kas pārsniedz tikai paplašināšanās portfeļa jomu.  

Pirmspaplašināšanās politikas pārskatīšana, ko veiks Komisija, palīdzēs apzināt trūkumus un vajadzības, t. i., 

jautājumus, kur vajadzīgas izmaiņas, lai nodrošinātu, ka mūsu politika var turpināt efektīvi darboties arī plašākā 

Savienībā.  

Kā norādīts politiskajās pamatnostādnēs, Līgumu izmaiņas ir vajadzīgas tur, kur tās var uzlabot mūsu Savienību. 

Taču mums būtu jākoncentrējas arī uz to, ko var paveikt jau tagad, un tām jomām, kurās veidojas plaša vienprātība. 

Piemēram, Līgumos jau ir paredzētas “pārejas klauzulas”, kas nodrošina iespēju mainīt vienprātību uz kvalificēta 

vairākuma balsošanu Padomē svarīgās politikas jomās. Komisija joprojām stingri iestājas par šo klauzulu 

aktivizēšanu.  

Attiecībā uz pašu paplašināšanās procesu nepieciešamība pēc vienprātības, lai uzņemtu jaunu dalībvalsti, ir labi 

saprotama un pilnībā pamatota. Tomēr mums jāatzīst, ka vienprātības prasība attiecībā uz katru procesa posmu var 

palēnināt procesa gaitu pat tad, ja iebilst tikai viena dalībvalsts. Esmu gatava piedalīties pārdomās par to, kā 

procedūras un procesus, iespējams, varētu pielāgot un paātrināt attiecībā uz dažiem paplašināšanās procesa 

starpposmiem, vienlaikus ievērojot dalībvalstu prerogatīvas.  

Cieši sadarbošos ar Komisijas priekšsēdētāju un citiem komisāriem(-ēm), lai nodrošinātu, ka paplašināšanās 

procesam nepieciešamās institucionālās reformas atbilst plašākām ES prioritātēm. Būtiski būs stiprināt iestāžu 

sadarbību, īpaši starp Komisiju, Eiropas Parlamentu un Padomi, un es esmu apņēmusies virzīt uz priekšu šos 

centienus.  

Visbeidzot, kā minēju iepriekš, es uzskatu, ka iedzīvotājiem un pilsoniskajai sabiedrībai ir svarīga loma, lai 

nodrošinātu, ka Savienība ir gatava paplašināties. Šajā sakarā es plānoju pievērst lielu uzmanību skaidrai un 

pārredzamai komunikācijai par norisēm saistībā ar paplašināšanos un uzklausīt cilvēku viedokli gan Eiropas 

Savienībā, gan arī pašās paplašināšanās valstīs. 

 

Cilvēktiesību apakškomitejas uzdotie jautājumi 

10. Vai Jūs plānojat palielināt Eiropas Savienības atbalstu pilsoniskās sabiedrības un demokrātisko spēku 

pārstāvjiem, kas veicina cilvēktiesības, tiesiskumu un pamatvērtības paplašināšanās procesā iesaistītajās valstīs 

un citās valstīs, kuras ietilpst jūsu atbildības jomā? Kādus konkrētus pasākumus jūs ierosināt veikt šajā sakarībā? 

Kā liecina mana līdzšinējā karjera, kas ietver pilsonisko aktivitāti, šis jautājums man ir īpaši tuvs. Pilsoniskā 

sabiedrība ir ikvienas veselīgas demokrātijas pamatā, un es personīgi esmu apņēmības pilna darīt to, ko es, ja mani 

apstiprinās komisāres amatā, varu darīt, lai nodrošinātu pilnvērtīgas iespējas šiem būtiskajiem dalībniekiem visos 

līmeņos. Jau šodien Komisija aktīvi veicina spēju veidošanas iniciatīvas un sniedz finansiālu atbalstu pilsoniskās 

sabiedrības organizācijām, uzlabojot to spēju iestāties par juridiskām reformām, iesaistīties politikas veidošanā un 

saukt pārvaldes iestādes pie atbildības. Piemēram, es gribu norādīt uz Ukrainas mehānisma III pīlāru, ar kura 

starpniecību Komisija nodrošinās pastāvīgu atbalstu cilvēktiesību aizstāvjiem, cīnītājiem korupcijas apkarošanas 

jomā un citām valsts dinamiskās un aktīvās pilsoniskās sabiedrības augšupējām iniciatīvām, tagad pievēršot 

papildu uzmanību arī Ukrainas pievienošanās procesam ES.  

Ja mani apstiprinās šajā amatā, es plānoju pastiprināt sadarbību ar pilsonisko sabiedrību, lai nodrošinātu drošu un 

labvēlīgu vidi, kurā šīs organizācijas var darboties bez nepamatotiem ierobežojumiem. Tur, kur tās šādi darboties 

nevar, ES joprojām ir jāatrod veidi, kā tās atbalstīt, neapdraudot dzīvības vai cilvēku iztikas līdzekļus. Mēs esam 

parādā tiem, kuri drosmīgi atbalsta ES principus, pat būdami pakļauti lielam personīgam riskam. Tādējādi manas 

uzmanības centrā būs pastāvīga sadarbība ar pilsonisko sabiedrību, neatkarīgiem plašsaziņas līdzekļiem un 

cilvēktiesību aizstāvjiem, lai nodrošinātu, ka viņu viedokli un viņu bažas uzklausa. Tehniskajam un spēju 

veidošanas atbalstam, ko sniedz mūsu finansēšanas instrumenti, ir jāsniedz labums arī pilsoniskajai sabiedrībai 

visās paplašināšanās procesā iesaistītajās valstīs un austrumu kaimiņvalstīs.  

Vārda brīvība un plašsaziņas līdzekļu brīvība ir daļa no demokrātiskas sabiedrības pamata un tādējādi – viena no 

ES pamatvērtībām.  Tāpēc tās ir būtisks ES pievienošanās procesa elements un svarīgs starpposma kritērijs, kas 

jāizpilda saskaņā ar pievienošanās sarunu tiesiskuma sadaļām. Apmeklējot paplašināšanās un Austrumu 
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partnerības valstis, esmu apņēmusies tikties ar pilsoniskās sabiedrības un nevalstisko organizāciju pārstāvjiem 

dažādās jomās, tostarp organizācijām, kas nodarbojas ar sieviešu tiesībām, un organizācijām, kas pārstāv 

marginalizētas grupas, tostarp personas ar invaliditāti, minoritātes un LGBTIQ.  

Es turpināšu pat sarežģītā politiskā vidē sadarboties ar partnervalstu valdībām, izmantojot politisko dialogu, arī 

cilvēktiesību jautājumos. Valstīs, kurās pilsoniskās sabiedrības telpa samazinās, ES delegācijas uz vietas turpina 

uzraudzīt situāciju un var nošķirt neatkarīgas un valsts pārņemtas pilsoniskās sabiedrības un plašsaziņas līdzekļu 

organizācijas. Es balstīšos arī uz darbu, ko veic organizācijas un partneri ar cienījamu reputāciju, piemēram, 

Eiropas Padome, Eiropas Drošības un sadarbības organizācija un tās Demokrātisku iestāžu un cilvēktiesību birojs, 

lai veicinātu pilsonisko aktivitāti un demokrātisku iesaisti sarežģītā vidē. 

Nodrošināšu, ka mūsu finansiālā palīdzība atbilst ES vērtībām, tostarp cilvēktiesību, demokrātijas, tiesiskuma un 

pamattiesību veicināšanai. Apspriešanās ar attiecīgajām ieinteresētajām personām un principa “nekaitēt” 

piemērošana arī turpmāk būs mūsu rīcības pamatā. Tas ļauj Komisijai veidot ES rīcību saskaņā ar pamatvērtībām 

un vērsties pret iespējamiem cilvēktiesību pārkāpumiem. 

 


